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رئیسجمهوری در کنفرانس خبری خواستار شد

گفتگوی ملی درباره مسائل اساسی

رئیس جمهوری با تاکید بر این که به آینده ایران امیدواریم و دولت به راه درست خود ادامه خواهد داد، افزود: طی سال

های اخیر شاهد رشد اقتصادی ایران بوده ایم که رشد در همه زمینه ها تداوم خواهد یافت.

رئیس جمهوری با تاکید بر این که به آینده ایران امیدواریم و دولت به راه درست خود ادامه خواهد داد، افزود: طی سال
های اخیر شاهد رشد اقتصادی ایران بوده ایم که رشد در همه زمینه ها تداوم خواهد یافت.

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی دیروز در ابتدای نشست مطبوعاتی با حضور خبرنگاران داخلی و خارجی،
با تبریک ایام دهه فجر ، اظهار داشت: ملت بزرگ ایران پس از قرن&zwnj;ها که در نظام استبدادی پادشاهی در رنج
بودند و ده&zwnj;ها سال کشور در اختیار قدرت&zwnj;های بیگانه بود، تصمیم گرفتند تا حاکمیت ملی، عزت، استقلال،

آزادی را در جامعه پیاده و جامعه را از انواع بی&zwnj;عدالتی&zwnj;ها و فسادها پاک کنند.
برای راهمان  و  مسیر  هدایتگر  اسلامی  انقلاب  اهداف  و  آرمان&zwnj;ها  که  این  بیان  با  رئیس&zwnj;جمهوری 
قرن&zwnj;های متوالی است، اظهار داشت: هیچ وقت نشده است که این مردم از اصل آزادی، استقلال، حاکمیت ملی
و مبارزه با استبداد و استعمار و ایستادگی در برابر متجاوزان و مبارزه با فساد دست بردارند. راه ما هم همان راه است و

شیوه&zwnj;ها البته در سبک زندگی و اداره کشور باید رو به تعالی باشد.
توصیه&zwnj;های نسل جوان&zwnj; را بشنویم و بپذیریم

وی با تاکید بر این که آن روز که انقلاب اتفاق افتاد نسل جوان&zwnj;مان کمتر از هفت میلیون از جمعیت را تشکیل
می&zwnj;داد، اظهار داشت: باید نسل جوان&zwnj;مان که امروز ۷۰ درصد جمعیت کشور ما را تشکیل می&zwnj;دهد
جوانان نیست،  کافی  هم  شنیدن  تنها  بپذیریم.  و  بشنویم  را  می&zwnj;کنند  توصیه  آنان  که  راهی  و  افکار  و 
را دنیای جدید  و  ایده&zwnj;هایی هستند  و  افکار  دارای  آنها  را بشنویم.  آنها  ما فقط صدای  نمی&zwnj;خواهند 
می&zwnj;بینند و پیشنهاد و سخن دارند که ما باید پیشنهادهای آنان را بشنویم و مطالعه کنیم و با آنها به گفتگو

بنشینیم.
رئیس&zwnj;جمهوری تاکید کرد: راهی که آنها پیشنهاد می&zwnj;کنند و مسیری که می&zwnj;پسندند باید در اراده و
خواست حاکمیت همواره تأثیرگذار باشد. جوانان هم شنیدن صدایشان و هم اثرگذاری فکرشان را در حاکمیت خواستارند
چرا که آنان اکثریت جامعه ما هستند و آن روز که انقلاب پیروز شد جوانان ما کمتر از هفت میلیون بودند اما امروز ۲۵

میلیون نفر از جمعیت ما را جوانان تشکیل می&zwnj;دهند.
معلومات و  سواد  سطح  اساس  بر  رابطه&zwnj;اش  و  دنیا  با  ارتباطش  امروز  جامعه  که  این  بیان  با  روحانی 
عمومی&zwnj;اش است، تاکید کرد: آنچه که جامعه ما در زمان انقلاب از لحاظ ارتباط با دنیا و رابطه&zwnj;اش با جهان
داشت بر اساس سطح سواد و معلومات عمومی آن دوره بود اما امروز این میزان متفاوت شده است پس ما باید

زمان&zwnj;شناس باشیم و اگر زمان را بشناسیم انجام وظیفه برای ما سخت و دشوار نخواهد بود.
وی همچنین با بیان این که دولت دوازدهم علاوه بر آرمان&zwnj;های اولیه انقلاب اسلامی دو هدف مهم را برای خود
تعیین و اعلام کرده است، افزود: اشتغال مولد و مبارزه با فقر مطلق دو هدفی است که ما آن را دنبال می&zwnj;کنیم و
در بودجه سال ۹۷ هم به این دو اصل توجه عمیقی کردیم و امیدواریم نمایندگان مجلس هم آنچه که در نهایت از بررسی
بودجه به ما می&zwnj;دهند دنبال&zwnj;کننده همان راه باشند تا ما بتوانیم برنامه&zwnj;هایمان را برای مردم پیاده

کنیم.
ارتباط گرانی ارز با دولت

در ادامه این نشست، خبرنگاران به طرح سئوالات خود پرداختند.
رئیس&zwnj;جمهوری در پاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر چرایی نوسانات ارزی اظهار داشت: نرخ ارز را متعادل نمی
بینیم و باید به تعادل برسد. اگر نرخ ارز بالاتر از هفته&zwnj;های پیش است حتما نمی&zwnj;تواند دلایل تجاری و

اقتصادی داشته باشد.
وی تاکید کرد: ما در تأمین ارز و همچنین مخارج ارزی ترازمان مثبت است. درآمد ارزی ما بیش از مخارج ارزی مان است.
گرانی ارز نمی تواند دلایل اقتصادی داشته باشد، این موضوع که برخی ها می گویند خود دولت ارز را گران کرده است در

صورتی صحیح است که دولت کسری بودجه داشته باشد در حالی که امسال کسری بودجه نداریم.
روحانی با بیان این که امسال شرایط از سال های گذشته بهتر است،افزود: در سال های گذشته در دی و بهمن دچار

مشکلاتی شده بودیم اما امسال مشکلی نداریم.
وی سپس گفت: قاعدتاً افزایش نرخ ارز دلیل روانی و تبلیغاتی دارد. من به مردم اطمینان می&zwnj;دهم که آیندۀ ما از
امروز حتماً بهتر خواهد بود. حتی در درآمدهای ارزی و غیرنفتی وضع ما از گذشته بهتر بوده است. بنابراین شرایط ما در
آینده بهتر خواهد بود. روحانی با بیان این که تصمیماتی برای کنترل نوسانات ارز گرفته شده است که بخشی از آن را
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رئیس بانک مرکزی اعلام کرده است یا می&zwnj;کند، خطاب به مردم تاکید کرد: من به مردم توصیه می کنم که در این
مسیر پرریسک قدم برندارند و در راه&zwnj;های امن&zwnj;تر از ارز قدم بردارند و به راهنمایی&zwnj;های کارشناسان

اقتصادی توجه کنند.
رئیس جمهوری دربارۀ چگونگی پرداخت بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی هم گفت: در زمینۀ بدهی سازمان
تأمین اجتماعی دولت صحبت های مهمی دارد. من به وزیر کار تأکید کردم که باید از بنگاه&zwnj;های اقتصادی دست

بردارد و شرط من برای فعالیت ایشان در این وزارتخانه این بود که از بنگاه ها دست بردارد.
وی تاکید کرد: چه مقامات دولتی و چه نهادهای غیردولتی و چه نیروهای مسلح باید بنگاه های اقتصادی را رها کنند و

این به نفع خود آنها و مردم است.
رئیس&zwnj;جمهوری در ادامه در پاسخ به پرسشی مبنی بر این که آیا دولت صدای مردم را در اعتراضات اخیر نسبت به
تورم و گرانی شنیده است و اگر شنیده است آیا به دنبال ترمیم تیم اقتصادی خود است یا خیر؟ اظهار داشت: اعتراض
من به همین شیوۀ سئوال پرسیدن است. شما وقتی خواست مردم را فقط در بخش اقتصاد می&zwnj;بینید، همین به
بلکه مسائل سیاسی و نبوده است،  اقتصادی  به مسائل  اعتراض مردم فقط  معنای نشنیدن صدای مردم است. 
اجتماعی هم مورد اعتراض مردم بوده است. گوش ما باید برای شنیدن حرف مردم باز باشد و ببینیم که مردم چه

می&zwnj;خواهند.
وی خطاب به این خبرنگار افزود: اگر شما به آرشیو خبرگزاری خودتان هم رجوع کنید می&zwnj;بینید که مسیر تورم از
ابتدای کار این دولت به سمت بالا نبوده و از ابتدای دولت گذشته تا امروز مسیر کاهش را دنبال کرده است که نشان
می&zwnj;دهد ما راه درستی را انتخاب کرده ایم. همچنین رشد اقتصادی ما در سال ۹۱، منهای ۶٫۸ درصد بوده و

پارسال رشد اقتصادی ما دو رقمی شده است که البته معنایش این نیست که همۀ مشکلات مردم حل شده است.
رئیس&zwnj;جمهوری با بیان این که ما امسال حقوق مستمری&zwnj;بگیران را نسبت به دو سال گذشته سه برابر
کرده&zwnj;ایم، اظهار داشت: معنای این کار این است که ما به مردمی که در رنج هستند توجه داریم و همچنین برای
ریشه&zwnj;کن کردن فقر مطلق بودجه&zwnj;ای در سال ۹۷ مشخص کرده&zwnj;ایم. یعنی آن که به فقر توجه داریم
توجه اشتغال هم  بخش  به  که  معناست  این  به  گذاشته&zwnj;ایم  کنار  منبع  بودجه  در  اشتغال  برای  که  این  یا 
می&zwnj;کنیم. حالا ممکن است که نمایندگان مجلس اعداد و ارقام را کمی پایین و بالا بکنند اما این که دولت کارش

مبارزه با فقر مطلق است، به این معناست که دولت گوش شنوا دارد و می&zwnj;خواهد صدای مردم را بشنود.
اعتراض را می&zwnj;شنویم و می&zwnj;پذیریم

را اعتراض  است  گفته  روشنی  به  که  است  دولت  نخستین  این  اخیر  دولت&zwnj;های  در  کرد: شاید  تأکید  وی 
می&zwnj;شنود و می&zwnj;پذیرد. شاید در برخی دوره&zwnj;ها اعتراض&zwnj;ها شنیده نشده است و من این روز

را روز بسیار مبارکی برای همه&zwnj;مان می&zwnj;دانم که صدای مردم را بشنویم و در حل مشکلات آنان بکوشیم .
رئیس&zwnj;جمهوری همچنین در پاسخ به این سئوال که رویکرد ایران نسبت به منطقه چه خواهد بود و آیا به خاطر
منطقه با قدرت&zwnj;های بزرگ جهانی گفتگو خواهد کرد یا خیر، گفت: ما همواره در منطقه پیچیده&zwnj;ای هستیم
و با مشکلات فراوانی روبرو می شویم. راه حل اصلی را راه حل مذاکره با کشورهای منطقه می دانیم اما هیچ وقت

ابایی نداریم از این که با کشورهای مهم دنیا درباره آن صحبت کنیم.
وی تاکید کرد: من یاد ندارم طی ۵ سال گذشته با سران کشورهای مهم دنیا صحبت کرده باشم مگر این که درباره
منطقه هم صحبت کرده باشیم. هدف این صحبت&zwnj;ها مبارزه با تروریسم و ایجاد صلح و ثبات بوده است، همچنین

هدفش این بوده است که قدرت های خارجی در امور کشورهای منطقه دخالت نکنند و به فکر فروش سلاح نباشند.
روحانی تأکید کرد: ما همچنان با کشورهای منطقه و کشورهای خارج از منطقه راجع به منطقه حرف می زنیم، گفتگو
می کنیم و حتی گاهی کمک می خواهیم. خواست من از مقامات اروپایی این بوده است که بمباران مردم مظلوم یمن

متوقف شود.
رئیس&zwnj;جمهوری در پاسخ به سئوال دیگری مبنی بر این که چرا ایران از ترکیه خواسته است عملیات ارتش خود را
در سوریه تمام کند و آیا این موضع ایران ناشی از نگرانی&zwnj;اش در باب همکاری ترکیه و روسیه در زمینه بحران
سوریه است یا خیر، گفت: روابط ما با هر دو کشور ترکیه و روسیه خوب است اما موضع ما در برابر خروج نیروهای ترکیه
از سوریه یک موضع اصولی است، چرا که ورود ارتش یک کشور به کشور دیگر باید با رضایت دولت و مردم آن کشور
همراه باشد و ما غیر از آن را اصولی نمی&zwnj;دانیم و نمی&zwnj;پذیریم و می خواهیم که این کار زودتر پایان یابد
چراکه موجب کشته شدن هر دو طرف می شود. همانطور که حضور آمریکا در سوریه را هم قبول نداریم چرا که آنها افکار

نادرستی در باب تجزیه سوریه دارند.
رئیس&zwnj;جمهوری دربارۀ جذب سرمایۀ خارجی، گفت: ما حتماً باید به آینده امیدوار باشیم. این یک شعار نیست و
من برای آن دلیل دارم. در کرمان ۱۰ هزار میلیارد تومان طرح و پروژه در یک روز افتتاح می&zwnj;شود و استاندار
از سویی بانشاط است.  یعنی جامعه  این  افتتاح خواهد شد.  پروژه  آینده هم همین مقدار  می&zwnj;گوید سال 

سرمایه&zwnj;گذاری خارجی ما بیشتر شده و فاینانس&zwnj;های خارجی هم نسبت به گذشته افزایش یافته است.
وی تاکید کرد: در مواردی که سرمایه&zwnj;گذاری به فناوری پیچیده نیاز دارد در حال مذاکره برای آن هستیم و برای
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نخستین بار هم خودرویی تولید می&zwnj;کنیم که ۳۰ درصد آن باید صادر شود، از سویی طرح نوسازی ناوگان حمل و
نقل را داریم و طرح&zwnj;های سال ۹۷ دولت همه اعلام می&zwnj;شود. اینها همه به معنای امیدواری است.

روحانی گفت: ما اگر پیشرفت و سرمایه&zwnj;گذاری خارجی می&zwnj;خواهیم، و اگر می&zwnj;خواهیم ایرانیان و
سرمایه&zwnj;های آنها باز گردد، راهش این است که تریبون&zwnj;ها و رسانه&zwnj;ها هم&zwnj;صدا با دولت
باشند، صداهای مختلف ممکن است تأثیرگذار باشد. سرمایه&zwnj; و سرمایه&zwnj;دار مثل آهو می&zwnj;ماند و فرار
می&zwnj;کنند و تیزپا هستند. نباید آنها را فراری دهیم و راهش این است که رسانه&zwnj;ها و دولت با هم مشارکت

بیشتری کنند.
رئیس&zwnj;جمهوری در پاسخ به سئوال دیگری در رابطه با توجه وی به سینمای ایران و پیگیری سی و ششمین
جشنواره فیلم فجر، گفت: من هنوز موفق نشدم که فیلم&zwnj;های جشنواره امسال را ببینیم اما به سینمای ایران

هم علاقه دارم و هم آن را دنبال می&zwnj;کنم.
وی سپس با تأکید بر این که موضوع فرهنگ برای دولت از اهمیت بالایی برخوردار است، افزود: انتشار روزنامه&zwnj;ها
برای ما بسیار مهم است چرا که یکی از مهم ترین آثار فرهنگی و اجتماعی است. از سوی دیگر رابطه ما با مردم از

طریق رسانه&zwnj;ها به ویژه رسانه&zwnj;های مکتوب هم بسیار مهم است.
روحانی در ادامه درباره میزان بودجه سال ۹۷ برای وزارتخانه فرهنگ و ارشاد اسلامی، تاکید کرد: اگر از وزیر ارشاد
بپرسیم، می&zwnj;گویند مقداری که به عنوان بودجه سال ۹۷ برای این وزارتخانه در نظر گرفته شده است کافی نیست
و اگر از آقای نوبخت بپرسیم می&zwnj;گویند کافی است . من می&zwnj;دانم که برخی از روستاها هنوز سینما
باید برای فرهنگ کمک کنیم و بخش خصوصی هم در این باره کمک کند. همچنین مهم است که در مورد ندارند، 

مسائلی همچون موضوع کاغذ رسانه&zwnj;های مکتوب هم کمک&zwnj;هایی انجام شود .
اقدام ایران در قبال خروج آمریکا از برجام

روحانی در پاسخ به این سئوال که اگر آمریکا از برجام خارج شود ایران چه اقدامی انجام خواهد داد، تاکید کرد: بسیار
خوشحالم که ترامپ بعد از یک سال که به کاخ سفید رفته ، هنوز نتوانسته است فریادی که در رقابت&zwnj;های
انتخاباتی می&zwnj;زد که برجام را پاره می کند، را عملی کند. برجام آن قدر استحکام داشته است که طی این یک
سال در برابر آمریکا مقاومت کند. ما نمی دانیم آمریکا در آینده می&zwnj;خواهد چه کند. حتی دوستان اروپایی نزدیک
ترامپ هم نمی&zwnj;دانند او چه می خواهد بکند. نه فقط در مورد برجام بلکه در مورد سایر مسائل از جمله توافق

تجاری آمریکا با اروپا، اروپایی ها نمی&zwnj;دانند ترامپ چه خواهد کرد.
رئیس&zwnj;جمهوری با بیان این که ما اصولی داریم و برمبنای اصول خود برجام را ادامه می&zwnj;دهیم، افزود: ما
آغازگر نقض برجام نخواهیم بود. برجام اضافه و کم نمی&zwnj;شود. نه خطی به آن اضافه می&zwnj;شود و نه خطی
با برجام نمی&zwnj;دانیم. برجام تعهد هفت کشور و تعهدی از آن کم می&zwnj;شود. ما مسائل دیگر را مرتبط 

بین&zwnj;المللی است که شورای امنیت آن را تأئید کرده است.
وی تاکید کرد: اشتباه ترامپ این است که فکر می کند برجام تعهد حزب دموکرات است، در حالی که برجام تعهد دولت
آمریکا است و اگر دولت آمریکا تخلفی در اجرای برجام کند، اعتبار خودش را مخدوش می&zwnj;کند.&zwnj;روحانی
تأکید کرد: ما پیش بینی&zwnj;های لازم را داریم و تا زمانی که منافع ما تأمین شود در برجام می&zwnj;مانیم. بودن یا

نبودن آمریکا در برجام تأثیری در تصمیم ما ندارد. تصمیم ما براساس تأمین منافع ما در برجام گرفته می&zwnj;شود.
بودجه به  نسبت  دانشگاه&zwnj;ها  رؤسای  که  این  بر  مبنی  دیگری  به سئوال  پاسخ  در  رئیس&zwnj;جمهوری 
دانشگاه&zwnj;ها در سال ۹۷ اعتراض کرده اند و از طرفی بودجۀ سال ۹۷ سقف حقوق استادان را پنج میلیون تومان
پیش&zwnj;بینی کرده است که با توجه به حقوق بالاتر از این که در برخی کشورهای اطراف نظیر هندوستان وجود دارد،
آنچه که بیشتر درباره بود؟ گفت:  باره چه خواهد  این  ، راهکار دولت در  ایجاد می&zwnj;شود  امکان فرار نخبگان 
مراکز و  آزمایشگاه&zwnj;ها  تجهیز  به  مربوط  دنبال می&zwnj;کردند  آنان  و  دانشگاه&zwnj;ها شنیده&zwnj;ام 
علمی&zwnj;شان بود که به&zwnj;حق هم خواست درستی بود .چرا که بسیاری از تجهیزات آنان فرسوده و قدیمی
شده بود اما آنچه که شما اکنون می&zwnj;گویید را من از شما می&zwnj;شنوم. ما می&zwnj;خواهیم در زمینۀ تجهیز
آزمایشگاه&zwnj;ها و مراکز علمی از صندوق ذخیره ارزی استفاده کنیم چرا که پول&zwnj;مان در دولت مقداری کم

است و ما باید این مشکل را به شکلی حل کنیم.
وی همچنین در پاسخ به بخش دوم پرسش مطرح شده در زمینه حقوق استادان، اظهار داشت: وقتی که بودجه وزارت
علوم را در دولت می&zwnj;نوشتیم، وزیر علوم اعتراضی به این بودجه نداشت و قاعدتا اگر ایرادی وارد بود ایشان مطرح
می&zwnj;کرد. البته به طور کلی باید بگویم که همه وزرا نسبت به بودجه&zwnj;ای که دریافت می&zwnj;کنند اعتراض
دارند و می&zwnj;گویند بودجه&zwnj;مان کم است و ما باید به دنبال حل مشکل دانشگاه باشیم اما آنچه که شما
درباره حقوق استادان می&zwnj;گویید را هنگام تصویب لایحه بودجه در دولت نشنیده&zwnj;ام مگر اینکه بحثی در

مجلس مطرح شده باشد.
تمرکز دولت در حوزه اشتغال

رئیس&zwnj;جمهوری در ادامه در پاسخ به این سئوال که تمرکز دولت برای سال ۹۷ در ایجاد اشتغال در چه حوزه هایی
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خواهد بود، گفت: این که آقای نوبخت پیشگویی کرده&zwnj;اند که سال ۹۷ حدود یک میلیون و ۳۳ هزار شغل ایجاد می
شود را باید از خود ایشان بپرسید. این رقم، رقم پیش بینی سازمان برنامه و بودجه است که براساس بودجه&zwnj;ای

که به مجلس داده&zwnj;ایم، پیش بینی شده است.
وی افزود: پیش بینی ما برای افزایش اشتغال بر مبنای تبصره ۱۸ بود که در کمیسیون تلفیق تغییراتی کرده است. قرار
بود مقداری را دولت، مقداری را صندوق توسعه و مقداری را بانک ها تأمین کنند و در اشتغال خرج کنند اما تا اینجا مطابق

با پیشنهاد دولت این تبصره پیش نرفته است.
روحانی سپس تاکید کرد: پارسال حدود ۷۰۰ هزار شغل ایجاد شده و تلاش ما این است که تا پایان سال این مقدار
افزایش یابد. در پایان سال باید ببینیم که موفق بوده&zwnj;ایم یا نه، اما این که این مقدار را به یک میلیون می رسانیم یا

نه را باید به تبصره ۱۸ ارتباط دهیم.
وی همچنین گفت: تلاش دولت این است که توجهش را به حوزه&zwnj;های ناوگان فرسوده و بازسازی ناوگان&zwnj;ها
و همچنین بازآفرینی شهرها که پنجشنبه در مورد این طرح با مردم سخن خواهم گفت، جلب کند. طرح بازآفرینی شهر
ها براساس پیش بینی &zwnj;آقای نوبخت حدود ۲۴۰ هزار شغل ایجاد خواهد کرد. از سوی دیگر وزارت تعاون هم
طرح&zwnj;هایی برای اشتغال دارد که امروز با وزیر صحبت کردیم که حتی اگر بودجه در مجلس دچار تغییراتی شد با

ایجاد منابعی این وزارتخانه طرح&zwnj;هایش را در سال ۹۷ اجرا کند.
رئیس&zwnj;جمهوری دربارۀ علت حذف جدول ۱۷ از بودجه ۹۷، گفت: اشکال این جدول این بود که دستگاه&zwnj;هایی
در آن وجود داشت که از دولت پول دریافت می&zwnj;کردند اما محل مصرف و نتیجه آن هزینه&zwnj;ها مشخص نبود.
آنها آمار ظاهری می&zwnj;دادند که این مقدار تحقیق کرده&zwnj;اند یا کتاب چاپ کرده&zwnj;اند ولی آثار و نتایج آن

نامعلوم بود.
وی افزود: یکی از ویژگی&zwnj;های بودجه شفافیت است تا هم برای دولت و هم مردم مشخص و شفاف شود که این
پولی که داده می&zwnj;شود کجا هزینه می&zwnj;شود. قرار گرفتن برخی از نهادها زیر نظر وزارت ارشاد برای این
است که بر آنها نظارت انجام شود و بر اساس عملکرد سه ماهه به آنها بودجه تخصیص یابد. دولت حتما تلاش خواهد

کرد که این نهادها را از بودجه حذف کند.
رئیس&zwnj;جمهوری در ادامه در پاسخ به این سئوال که آمریکایی&zwnj;ها به دنبال ناکارآمد نشان دادن ایران در
عرصه بین&zwnj;المللی هستند ، برنامه&zwnj; دولت در این زمینه چیست، اظهار داشت: در این که آمریکا به دنبال
ایجاد مشکل برای ملت و دولت ایران است تردیدی وجود ندارد. اگر در دولت قبلی آمریکا در این زمینه بحث وجود داشت،
همه اتفاق نظر دارند که دولت فعلی آمریکا به دنبال ایجاد مشکل و گره&zwnj;افکنی است و یک نمونه از کار آمریکا
همین بود که موضوع اعتراضات اخیر را به یک مسأله سیاسی، بین&zwnj;المللی و امنیتی تبدیل کرد و البته نخستین
شکست مفتضحانه دولت آمریکا در شورای امنیت در این باره از همان جا به وجود آمد که همه کشورهای حاضر در
شورای امنیت به جای آنکه اهداف آمریکا را در زمینه سیاسی و امنیتی جلوه دادن اعتراضات دنبال کنند، درباره برجام و

مزایای آن صحبت کردند.
روحانی تأکید کرد: همچنین شاید برای نخستین بار بود که ما می&zwnj;دیدیم در کاخ سفید رئیس&zwnj;جمهوری
انتخابات در  این  از  قبل  ما  می&zwnj;دهد.  چلوکباب  آنان  به  امنیت  شورای  در  کشورها  از  رأی  گرفتن  برای 
ریاست&zwnj;جمهوری دیده بودیم که عده&zwnj;ای برای گرفتن رأی چلوکباب می&zwnj;دهند اما در کاخ سفید این

نخستین بار بود که چنین چیزی را می&zwnj;دیدیم.
هیچ علامتی دال بر مشکل امنیتی و منطقه&zwnj;ای نمی بینیم

وی با تأکید بر این که من هیچ علامتی نمی&zwnj;بینم که در سال ۲۰۱۸ ما دچار مشکل امنیتی و منطقه&zwnj;ای
در بهتر است، حتی  از همیشه  امروز  اروپا  اتحادیه  با  ما  روابط  فکر می&zwnj;کنم  اظهار داشت:  خاصی شویم، 
سال&zwnj;های قبل از ۲۰۰۵ هم روابط این گونه نبود. امروز روابط بسیار خوبی با روسیه داریم و روابطمان از همیشه با
آنان بهتر است. همچنین روابط&zwnj; خوبی با چین و سایر کشورهای منطقه داریم و در سوریه و عراق هم دیدیم که
آمریکا ناموفق بود و تلاش ما برای ریشه&zwnj;کن کردن تروریسم جواب داد و اکنون هم که آمریکا طرحی برای سوریه
دارد به نظرم ناموفق خواهد ماند اما فکر نمی&zwnj;کنم که در سال ۲۰۱۸ یا همان سال ۹۷ فشار آنها بر ما مشکلی

ایجاد کند چرا که به موازات فشار آنها ما هم تدبیرمان را افزایش می&zwnj;دهیم.
برنامه&zwnj;های دولت در حوزه فضای مجازی

تقویت برای  برنامه&zwnj;هایی  چه  دولت  که  این  بر  مبنی  سئوالی  پاسخ  در  همچنین  رئیس&zwnj;جمهوری 
زیرساخت&zwnj;های فضای مجازی دارد، تأکید کرد : توجه به این فضا و اثرگذاری&zwnj;اش موضوع بسیار مهمی
است. فضای مجازی و اینترنت یک فضای بسیار مهم برای ما به حساب می&zwnj;آید. برای ما که به سمت دولت
الکترونیک در حرکت هستیم، برای جامعۀ ما که به سمت دانش روز دنیا حرکت می&zwnj;کند، این فضا اهمیت بسیار

زیادی دارد.
روحانی همچنین گفت: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به من گفته است که ۲۰۰ هزار شغل طی دو سال گذشته به
طور موبایل&zwnj;محور ایجاد شده است. ما در سراسر کشور به دنبال گسترش نسل&zwnj;های سوم و چهارم
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اینترنت هستیم. اهدافی که برای آن دنبال می&zwnj;کنیم اهداف فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی است.
رئیس جمهوری با بیان این که دولت مصمم است تا زیرساخت&zwnj;ها، محتوا و پلت&zwnj;فرم&zwnj;های فضای
مجازی را توسعه ببخشد، افزود: طی سال&zwnj;های گذشته پهنای باندها گسترش پیدا کرده است و همچنین
دسترسی مردم به فضای مجازی سهولت پیدا کرده است و اکنون برای دانلود یک فیلم به جای چند دقیقه، چند ثانیه

وقت می&zwnj;گذارند.
روحانی همچنین افزود: از سوی دیگر ما در رابطه با شبکۀ ملی هم قدم&zwnj;های خوبی برداشته&zwnj;ایم. دولت
مصمم است تا پیام&zwnj;رسان&zwnj;های داخلی را تقویت کند اما عقیده دارد که انحصار در این حوزه معنا ندارد. اگر
قرار باشد یک پیام&zwnj;رسان داخلی انحصار را در دست بگیرد درست نیست. ما باید هم در شبکه&zwnj;های داخلی

و هم خارجی حضور داشته باشیم چرا که آثار فرهنگی و اجتماعی دارد.
وی در ادامۀ همین موضوع تاکید کرد: عمدتاً محتوا را خودمان در فضای مجازی تولید می&zwnj;کنیم و نسل جوان ما و
همۀ کسانی که به هویت اسلامی و ایرانی ارج می&zwnj;دهند با همه توان&zwnj;شان در این فضا حضور پیدا کنند.

اگر بتوانیم از فرصت&zwnj;های این فضا استفاده کنیم دیگر به چالش تبدیل نمی&zwnj;شود.
روحانی گفت: دیگر فضای زمانی که بگوئیم این را ببندیم، آن را از بین ببریم و دیش&zwnj;ها را از پشت بام&zwnj; پایین

بیندازیم، گذشته است. باید فضا را آماده کنیم تا جوان&zwnj;ها به نفع خود و خانواده در فضای مجازی حضور پیدا کنند.
مذاکره مجدد می کنیم

روحانی در ادامه این نشست در پاسخ به این سئوال که آیا کنترل برنامۀ موشکی ایران می تواند به برهم خوردن برجام
منجر شود و فرصت بین ایران و آمریکا را از بین ببرد اظهار داشت: خیلی فرصت خوبی هم نبوده است که آمریکا آن را از
بین ببرد. برجام قابل مذاکرۀ مجدد یا قابل بازنویسی نیست بلکه توافقی است که پس از ۳۰ ماه تلاش امضا شده و
شورای امنیت آن را تأئید کرده است . بنابراین به یک توافق بین&zwnj;المللی تبدیل شده است. بنابراین هیچ معنایی

ندارد که دربارۀ برجام با هیچ کسی مجدداً مذاکره کنیم.
وی تاکید کرد: ما هر &zwnj;آنچه برای دفاع از کشور لازم باشد از هواپیما ،موشک و زیردریایی استفاده می&zwnj;کنیم
اما دنبال سلاح کشتار جمعی نیستیم. نه فقط به خاطر تعهد بین&zwnj;المللی ما بلکه به خاطر فتوای رهبری هم دنبال
است، بین&zwnj;المللی  تعهدات  ضد  و  شرع  ضد  اخلاق،  ضد  خلاف،  که  دنبال سلاحی  به  ایران  نیستیم.  آن 
نمی&zwnj;رود اما آنچه در زمینه سلاح&zwnj;های متعارف باشد استفاده می&zwnj;کنیم. با هیچ کسی هم در این
زمینه مذاکره نداریم. موشک&zwnj;های ایران هیچ زمانی تهاجمی نبوده است و برای تهاجم به هیچ کشوری نیست و
نخواهد بود. موشک ها برای دفاع از خود ماست و تدافعی اس و هیچگاه موشک های ما برای سلاح های کشتار جمعی

ساخته نشده است. چون سلاح کشتار جمعی را نداریم و ساخت آن را ممنوع می دانیم.
رئیس&zwnj;جمهوری با بیان این که آمریکا اگر می&zwnj;خواست فرصتی برای رابطه با ایران ایجاد کند، خوب بود از
فضای برجام درست استفاده می&zwnj;کرد، افزود: اگر آمریکا به همه تعهدات خود در برجام عمل می&zwnj;کرد
شرایطی نو ایجاد می&zwnj;شد و ممکن بود درباره موضوع دیگری هم بتوانیم با آمریکا صحبت کنیم. خود آنها متأسفانه
این فرصت طلایی را از بین بردند. چه دولت قبلی که آغازگر از بین بردن این فرصت بود و مخصوصاً دولت فعلی که کلاً این
فضا را ازبین برده است. همیشه تأکید کرده&zwnj;ام که کلید فضای روابط آینده ایران و آمریکا دست واشنگتن است. آنها

باید دست از فشار، تهدید و تحریم بردارند، خود به خود فضای دیگری می&zwnj;شود و می توان برای آینده فکر کرد.
آیندۀ قدس و ضرورت اتحاد کشورها

رئیس&zwnj;جمهوری همچنین در پاسخ به پرسشی مبنی بر این که با توجه به روند عادی&zwnj;سازی روابط بین
اعراب و اسرائیل،&zwnj; نظر دولت ایران دربارۀ این اتفاق و ارتباط آن با آیندۀ قدس فلسطین چیست، اظهار داشت:
شرایط نسبت به گذشته متفاوت شده است. دولتی که امروز در واشنگتن است به نظر کاملاً متفاوت با دولت گذشته
تأثیر شرایط  بر  دارد،  آمد  و  رفت  اسرائیل  با  دائماً  است  واشنگتن  در  که  آدمی  اینکه  می&zwnj;کند.  عمل 
می&zwnj;گذارد. اسرائیل شرایط جدیدی را تصور می&zwnj;کند و فکر می&zwnj;کند حالا که ترامپ و کوشنر در کنارش
قرار گرفته&zwnj;اند و در عربستان هم کسانی سر کار آمدند که پختگی لازم را برای مواجهه با مسائل منطقه ندارند،
برایشان شرایط تازه&zwnj;ای پیش آمده است اما اشتباه می&zwnj;کنند. همان&zwnj;طور که دیدید اکثر کشورهای
رژیم برای  پایتخت شدن قدس  زمینه  در  به جز یکی دو کشور  اتفاق سران کشورهای اسلامی  به  و قریب  جهان 

صهیونیستی مواضع خوبی گرفتند.
وی افزود: ما در این زمینه هم باید هوشیاری کافی را داشته باشیم و کشورهای منطقه هم باید بیش از گذشته با هم
متحد باشند . کسانی که در ریاض حاکم هستند با گذشت زمان خواهند فهمید که مسیرشان نادرست است و آنها را به

نتیجه&zwnj;ای نمی&zwnj;رساند.
روحانی اظهار داشت: تلاش حاکمان عربستان در یمن و به ویرانی کشاندن آن تا بتوانند بر آن سلطه داشته باشند به
کجا رسید؟ این که آنان فکر کنند که رژیم صهیونیستی با ایران دشمن است و با سایر کشورهای منطقه دوست خواهد
بود اشتباه است. این رژیم طی ۷۰ سال گذشته همیشه علیه کشورهای اسلامی توطئه کرده و با آنان سر جنگ و
ستیز داشته است. ما چه بخواهیم و چه نخواهیم اسرائیل دشمن شماره یک منطقه است و ما چه بخواهیم و چه
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نخواهیم وحدت کشورهای اسلامی و کنار گذاشتن اختلافات راه درست ماست. حاکمان سعودی باید سر عقل بیایند و
منافع مشترک منطقه&zwnj;ای و مردم منطقه و مردم خودشان را در نظر بگیرند و ما هم در این زمینه هر کمکی که از

دست&zwnj;مان بر بیاید انجام می&zwnj;دهیم.
دایره پرداخت مالیات را باید افزایش دهیم

رئیس&zwnj;جمهوری در بخش دیگری از این نشست خبری با بیان این که باید قدم به قدم از اقتصاد نفتی فاصله
وقتی می&zwnj;گوئیم کنیم.  کم  خام  نفت  به  نسبت  را  بودجه&zwnj;ای&zwnj;مان  اتکای  باید  افزود:  بگیریم، 
وابستگی&zwnj;مان را به نفت کم کنیم عمدتاً توجهات به سمت مالیات می&zwnj;رود. این بدان منظور نیست که به
قشری که مالیات پرداخت می&zwnj;کند فشار بیاوریم، کارمندان یا بنگاه&zwnj;های اقتصادی که مالیاتشان را پرداخت

می&zwnj;کنند. منظور آنهایی است که مالیات نمی پردازند،لذا دایرۀ پرداخت مالیات را باید افزایش دهیم .
وی افزود: به خاطر دارم رهبر معظم انقلاب در یکی از جلسات هفتگی تأکید می&zwnj;کردند که باید تلاش شود فرهنگ
مالیات در میان همه به عنوان یک ضرورت جا بیفتد. همه باید مالیات پرداخت کنند. قدیم&zwnj;ها اصطلاحی بود
عذرخواهی می&zwnj;کنم، می&zwnj;گفتند مفت&zwnj;خور. خدای نکرده نباید کسی باشد که مالیات ندهد. همۀ ما

وظیفه داریم مالیات قانونی خود را پرداخت کنیم.
روحانی تاکید کرد: ممکن است بگوییم دستگاهی در مناطق محروم کار می&zwnj;کند و مدتی نباید مالیات دهد. باید
زمانش مشخص شود. یا دستگاهی تنفس مالیاتی دارد، آن هم باید مشخص شود اما اگر غیر این باشد یعنی جلو

اقتصاد خصوصی را گرفته&zwnj;ایم .
وی در ادامۀ تاکید کرد : دولت یازدهم اتکایش را نسبت به دولت&zwnj;های گذشته به اقتصاد نفتی کمتر کرده است و

تلاش دولت دوازدهم این است که این مقدار را مجددا کاهش دهد.
رئیس&zwnj;جمهوری اظهار داشت: ۳۲ درصد از درآمد نفتی به صندوق ریخته می&zwnj;شود. مقداری صرف خود
صنعت نفت می شود و حدود ۵۰ درصد آن به دولت می&zwnj;رسد. ما باید تلاش کنیم که اتکا به نفت را کاهش دهیم .
روحانی سپس با اشاره به علاقۀ دولت به حمایت از شرکت&zwnj;های دانش بنیان گفت: اقتصاد دانش بنیان برای
دولت اهمیت فراوانی دارد. طی سال&zwnj;های گذشته شرکت های فراوانی به عنوان شرکت های دانش بنیان ایجاد
شده است و از دولت وام گرفته&zwnj;اند.اکنون به نقطه&zwnj;ای رسیده&zwnj;ایم که مهاجرت معکوس شروع شده

است و امید داریم جوانانمان به کشور بازگردند.
وی افزود: بسیاری از استارت آپ&zwnj;هایی که امروز می بینید توسط همین جوان های تحصیل کرده&zwnj;ای که
مدتی به خارج رفته و حالا مجدد به کشور بازگشته&zwnj;اند، رقم خورده است. ما در سال آینده همچنان حمایتمان را از

این شرکت&zwnj;ها ادامه می&zwnj;دهیم.
تاکید بر فعالیت مستمر احزاب

مدنی جامعه  تقویت  برای  فکری  آیا شما  که  کرد  مطرح  اینگونه  را  خود  خبرنگاری سئوال  این نشست  ادامه  در 
داشته&zwnj;اید؟ .دکتر روحانی در پاسخ اظهار داشت: این درست است که ما نباید فقط در جامعه مدنی به احزاب تکیه
کنیم زیرا سمن&zwnj;ها بخش بزرگی از جامعه مدنی اند که فعال و تأثیرگذارند. متأسفانه احزاب ما فقط هنگام انتخابات
فعال می&zwnj;شوند و مثل مغازه&zwnj;های فصلی هستند، در حالی که باید در طول سال فعال باشند. این امید و

آرزوی من است و دوست دارم که همه احزاب و سمن&zwnj;ها فعال باشند.
وی افزود: مردم هم باید در گفتمان&zwnj;هایی که برای زندگی آنها مهم است مشارکت کنند. مسائلی مثل زلزله یا
آلودگی هوا بخشی از مشکلات است و باید گفتمان&zwnj;ها به این سمت هدایت شود و منحصر به مسائل سیاسی
نباشد. ممکن است ما بگوئیم نان، بنزین، گازوئیل ارزان می&zwnj;شود و عده&zwnj;ای هم کف بزنند اما باید دنبال

راه&zwnj;حل ریشه&zwnj;ای مسائل باشیم.
باید دنبال راه عاقلانه رفع آلودگی هوا باشیم

این کرد:  تاکید  تعطیل می&zwnj;کنیم،  را  مدارس  هوا،  آلودگی  برای حل مشکل  اکنون  که  این  بیان  با  روحانی 
ساده&zwnj;ترین راه و شاید بدترین باشد، در حالی که ما باید دنبال راه صحیح و عاقلانه باشیم که این راه هم بدون پول
نمی&zwnj;شود. برای مبارزه با آلودگی هوا باید همه خودروها و وسایل مصرف&zwnj;کننده انرژی اصلاح شود. طرح
نوسازی حمل و نقل بودجه می&zwnj;خواهد و ما باید بتوانیم کمک کنیم که خودروهای فرسوده نوسازی شوند و پول را
از جایی بیاوریم. عربستان سعودی که چندین برابر ما نفت می&zwnj;فروشد، قیمت بنزین و گازوئیل را دو برابر کرده
است. ما هم از مجلس خواسته&zwnj;ایم در این زمینه همفکری کند. هنوز دیر نشده است و می&zwnj;شود در این
زمینه فکری کرد. اکنون روزانه معادل ۵٫۵ میلیون بشکه نفت به صورت گازوئیل، بنزین و گاز مصرف می&zwnj;شود.
سوخت در خودروها ریخته می&zwnj;شود و خیابان&zwnj;ها تبدیل به پارکینگ می&zwnj;شود. در تعطیلات هم

جاده&zwnj;های بین شهری به پارکینگ تبدیل می&zwnj;شوند .
روحانی با بیان این که این مشکلات باید رفع شود و برای رفع آن به گفتگو نیازمندیم، تاکید کرد: این گفتگو را باید جامعه
مدنی انجام دهد. باید گفتگوی ملی درباره مسائل اصلی کشور راه بیفتد. مشکلات ما فقط سیاسی نیست بلکه
مشکلات اقتصادی، اجتماعی و محیط زیست هم داریم. من مکرر به تقویت جامعه مدنی فکر و آن را هم مطرح کرده ام،
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آیین&zwnj;نامه سمن&zwnj;ها را در دولت تصویب کردیم و گفته&zwnj;ام اگر لازم است لایحه&zwnj;ای هم برای آن
تهیه کنید. ما باید گفتمان&zwnj;سازی را به حل مسائل مهم کشور تغییر مسیر دهیم.

رئیس&zwnj;جمهوری در پاسخ به سئوال دیگری مبنی بر این که پیمان دوجانبه همکاری میان ایران و افغانستان به کجا
رسیده است و اینک ه دولت ایران برای مبارزه با داعش در افغانستان چه کمکی می تواند کند، اظهار داشت: افغانستان
همسایه شرقی ماست که در طول قرن&zwnj;ها رابطه خوبی با آنها داشته ایم. ملت بزرگ ایران هم مهمان نوازی
خوبی نسبت به مهاجران افغانی داشته&zwnj;اند و کودکان آنها به طور مجانی در مدارس ما تحصیل می کنند. این یک

کار ارزشمند از سوی آموزش و پرورش و ماست.
وی تاکید کرد: ما توافق همه جانبه&zwnj;ای را در زمان رئیس&zwnj;جمهوری قبلی با افغانستان داشته&zwnj;ایم که
بسیاری از بخش&zwnj;های آن نهایی شده است و مابقی هم در حال تکمیل است که اگر این طرح به طور کامل نهایی

شود به نفع هر دو کشور خواهد بود.
روحانی همچنین با بیان این که ما از حضور داعش در افغانستان متأسفیم ، اظهار داشت: اگر بتوانیم به مردم افغانستان
در این زمینه کمک می&zwnj;کنیم و البته آمریکا که این همه پایگاه از سال&zwnj;ها قبل در افغانستان ایجاد کرده
است، اگر این پایگاه ها را برای امنیت ایجاد کرده ، به نظر می&zwnj;رسد که ناامنی در آنجا بیشتر شده است. البته

حتماً ایران دربارۀ مبارزه با تروریسم، اگر دولت افغانستان کمکی بخواهد، دریغ نخواهد کرد.
طرح&zwnj;های دولت برای نوسازی حمل و نقل

رئیس&zwnj;جمهوری در پاسخ به این سئوال که طرح&zwnj;های دولت از جمله طرح نوسازی حمل و نقل و بازسازی
این ارمغان می&zwnj;آورد، گفت: در همه  را به  را دنبال می&zwnj;کند و چه دستاوردهایی  شهرها چه اهدافی 
طرح&zwnj;ها اهداف متعددی در جهت توسعه دنبال می&zwnj;شود. مثلاً در حوزۀ نوسازی ناوگان&zwnj;ها ۲۰ تا ۳۰
هزار اشتغال ایجاد می&zwnj;شود، فناوری در این حوزه بالا می&zwnj;رود و از لحاظ محیط زیست اتفاق بسیار مهمی

رخ می&zwnj;دهد.
وی افزود: با همین طرح می&zwnj;توانیم صرفه&zwnj;جویی هم داشته باشیم. اکنون حدود ۵٫۵ میلیون بشکه صرف
مصرف لیتر   ۴۵ فرسوده  کامیون&zwnj;های  می&zwnj;گفت  متخصصی  جلسه&zwnj;ای  در  می&zwnj;کنیم. 
می&zwnj;کنند. یکی از نمایندگان خود کامیون&zwnj;دارها اما گفت این کامیون&zwnj;ها ۶۵ لیتر مصرف دارند حالا اگر
کامیون&zwnj;های نو بیاوریم، فقط ۲۵ لیتر سهم&zwnj;شان می&zwnj;شود. همه این طرح&zwnj;ها رفاه حال مردم را

در بر خواهد داشت.
روحانی همچنین گفت: در بازآفرینی شهرها برای جوانان خانه اولی تسهیلات ویژه&zwnj;ای در نظر گرفته شده است.
از سوی دیگر برای توسعه&zwnj;گرها، صنعتگران و کل صنعت ساختمان هم اتفاقات خوبی خواهد افتاد. رکود مسکن
آخرین بخش باقیمانده در دولت یازدهم بود که اکنون در حال رشد است و امیدواریم در سال ۹۷ شاهد رشد همه این

طرح&zwnj;ها باشیم.
پرداخت یارانه  به همه مردم  اکنون  تاکید کرد:  یارانه&zwnj;ها  پرداخت  برای  برنامه دولت  درباره  ادامه  در  روحانی 
می&zwnj;کنیم در حالی که اقشاری که به یارانه نیازی ندارند، نباید آن را دریافت کنند تا هزینه آن جای دیگری مصرف
شود. در این زمینه به دنبال تفاهم با مجلس بودیم که این تفاهم میسر نشد. البته هدف ما با مجلس یکی است اما با

شیوه آن به توافق نرسیدیم.
وی همچنین دربارۀ افزایش قیمت حامل&zwnj;های انرژی تاکید کرد: در این زمینه اختلافی با مجلس نداریم و معتقدیم

باید به تدریج این قیمت&zwnj;ها افزوده شود که امیدواریم مجلس از دولت در این زمینه در تبصره ۱۸ حمایت کند.

6 صفحه 7 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس


